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Wiadomości z kraju

YOULIST REALTYYOULIST REALTY

(215)447-8725
Email: sales@easyhomesfinder.com
Web: www.easyhomesfinder.com

▼ Уникальная возможность покупки 
distressed real estate. 

▼ $30%-40% ниже рыночной цены.

▼ Объекты недвижимости 
экслюзивны и их нет на 
открытом рынке.

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357

(610) 810-5050
contact@evopool. com

• Pool opening and closing
• Weekly maintenance
• Equipment repair and replacement
• Pool renovation

Service area: Bucks, Montgomery and Delaware county

With Evo Pool Service!



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338Grudzień 13, 2024 WIADOMOŚCI Z KRAJU3

OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


MIESZKANIE NA WYNAJEM
Duplex, 2- gie pietro. Philadelphia,  
Lockard &Tomlison Rd.  Pa 19116

Mieszkanie swiezo wyremontowane.  
Kuchnia z nowym wyposazeniem

Dryer and washer w piwnicy. Dostep do 
garazu i backyardu. No pets.

Cena $1,800.
TELEFON: 267-738-1136


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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"UKŁON W STRONĘ TRADYCJI".  
DUDA LIDEREM ZAUFANIA U SĄSIADÓW

Prezydent Polski Andrzej Duda i przewodnicząca Komisji 
Europejskiej Ursula von der Leyen cieszą się największym 
zaufaniem Ukraińców spośród zagranicznych polityków 
- wynika z sondażu przeprowadzonego na zlecenie 
kijowskiego think tanku Centrum Nowa Europa.

Zgodnie z opublikowanymi we wtorek wynikami badania, 
von der Leyen uzyskała 65 proc. wskazań, nieznacznie 
wyprzedzając prezydenta Dudę, który zdobył 64,6 proc. 
głosów. Na kolejnych miejscach znaleźli się premier 
Kanady Justin Trudeau z wynikiem 60 proc., prezydent 
Francji Emmanuel Macron z 58,4 proc. oraz prezydent 
Mołdawii Maia Sandu, którą obdarzyło zaufaniem 57,3 
proc. uczestników sondażu.

Centrum Nowa Europa oceniło, że pierwsze miejsce von 
der Leyen "jest najprawdopodobniej odzwierciedleniem 
wdzięczności Ukraińców za jej wysiłki na rzecz promowania 
drogi Ukrainy do członkostwa w Unii Europejskiej".

Komentując wynik prezydenta Andrzeja Dudy, think tank 
podkreślił, że wysoki poziom zaufania wobec polskiego 
przywódcy jest "swoistym ukłonem w stronę tradycji", 
gdyż "polscy przywódcy i Polska ogólnie postrzegani są 
przez ukraińskie społeczeństwo w pozytywnym świetle".

Jednocześnie zwrócono uwagę na znaczący spadek 
zaufania do prezydenta Dudy w porównaniu z poprzednim 
rokiem – aż o 13,1 punktu procentowego. "Jeśli porównamy 
to z wynikiem z 2022 roku (86,8 proc.), kiedy Andrzej Duda 
był niekwestionowanym liderem zaufania Ukraińców, 
możemy mówić o katastrofalnym spadku sympatii 
społecznej (co piąty Ukrainiec zawiódł się na polskim 
przywódcy w ciągu ostatnich trzech lat)" – zauważyło 
Centrum Nowa Europa.

Think tank sugeruje, że przyczynami tego spadku 
mogą być "bezprecedensowe akcje blokowania granicy 
państwowej (polsko-ukraińskiej), a także wypowiedzi 
polskich polityków (niekoniecznie prezydenta Dudy) na 
temat prac poszukiwawczych i ekshumacyjnych ofiar 
zbrodni wołyńskiej na Ukrainie oraz w kontekście dalszego 
wsparcia Polski dla Ukrainy w krytycznie ważnych dla niej 
kwestiach, w tym postępów w negocjacjach akcesyjnych 
z UE".

TRAGICZNY FINAŁ RUTYNOWEGO 
ZABIEGU. PRZEPROWADZANO GO 

Z UŻYCIEM ROBOTA CHIRURGICZNEGO

Pacjentka, którą poddano biopsji płuca, wykonanej przy 
użyciu urządzenia, działającego ze wsparciem AI, zmarła 
podczas zabiegu w szpitalu w Czerwonej Górze. Doszło 
do przecięcia aorty. Prokuratura bada sprawę, a szpital 
odmawia komentarza.

Pani Ewa, 66-letnia pacjentka, trafiła do szpitala w 
Czerwonej Górze na biopsję płuca. Lekarze skierowali 
ją na zabieg usunięcia guza. Ten zakończył się śmiercią 
kobiety.

Doszło do przecięcia aorty, co zakończyło się śmiercią 
kobiety. Sprawę zrelacjonowała stacji TVN24 córka zmarłej, 
pani Klaudia. Oskarża ona szpital o potraktowanie jej matki 
jak "królika doświadczalnego".

Tragiczny finał zabiegu w szpitalu w Czerwionej Górze
Zabieg przeprowadzony został z użyciem nowoczesnej 

technologi. Robot chirurgiczny był obsługiwany przez 
polskich lekarzy pod nadzorem włoskiego instruktora.

Operacji wykonanych w taki właśnie sposób było kilka, 
to pionierskie działania w polskich placówkach opieki 
zdrowotnej. Jedna z nich zakończyła się tragicznie.

Prokuratura Okręgowa w Kielcach prowadzi śledztwo w 
sprawie nieumyślnego spowodowania śmierci. - Badamy 
odpowiedzialność człowieka za to, co robił i jak robił - mówi 
Daniel Prokopowicz z kieleckiej prokuratury.

Ekspert w dziedzinie chirurgii robotycznej, dr Paweł 
Salwa, podkreśla w rozmowie z TVN24, że kluczowe jest 
odpowiednie przygotowanie lekarzy do obsługi takich 
urządzeń. W Polsce brakuje jednak jasnych procedur 
dotyczących ich użycia, co może prowadzić do tragicznych 
w skutkach błędów.

Rodzina pani Ewy domaga się wyjaśnień. Szpital nie 
udziela jednak żadnych informacji. - - Co się stało? Jak 
do tego doszło? - pyta córka zmarłej pacjentki. Szpital 
ograniczył się do oświadczenia, że sprawa jest w 
prokuraturze.

Dr Salwa zaznacza, że do obsługi robota chirurgicznego 
potrzeba wielogodzinnego doświadczenia - Po co 
najmniej 100 godzinach treningu można podejść do 
operacji, ale nie do pełnej - mówi ekspert. W Polsce 
szkolenia pozostawione są szpitalom, co może być 
niewystarczające.

"BANKI ZIEMI" W WARSZAWIE. 
DEWELOPERZY WSTRZYMUJĄ BUDOWĘ 

TYSIĘCY MIESZKAŃ
Tysiące potencjalnych mieszkań, które czekają na 

budowę. Deweloperzy powiększają banki ziemi, także w 
Warszawie, czekając na "uwolnienie gruntów". Okazuje 
się, że w "bankach ziemi" kryje się potencjał na tysiące 
nowych mieszkań.

"Bank ziemi" to sformułowanie, które pojawia się w 
raportach z działalności deweloperów. Chodzi o grunty, 
na których można postawić nowe mieszkania. To logiczne, 
że firmy budujące dziesiątki, setki, a nawet tysiące, lokali 
muszą zabezpieczyć swój biznes. Gromadzą ziemię, by 
potem zacząć budowę.

Jednak skala niektórych banków ziemi jest aż 
zdumiewająca. Największy deweloper w Warszawie – Dom 
Development – rocznie sprzedaje 1600-1800 mieszkań. 
Obecnie, jak wynika z raportu z działalności, posiada bank 
ziemi pod budowę 10 972 nowych mieszkań.

W sumie Dom Development, w całym kraju, mógłby 
zbudować 20 tys. mieszkań. I to nie jest nawet największy 
bank ziemi. Więcej ma:

Robyg – 25 tys.,
Murapol – 21 tys.
Poza tym w granicach 10 tys. (w skali całej Polski) mają 

Atal, Archicom, Lokum Deweloper, J.W. Construction czy 
Develia. Do tego dochodzą firmy średniej wielkości, a 
także takie, które budują np. po kilkanaście mieszkań 
rocznie.

Brakuje gruntów czy chęci?
W Warszawie, jak i w wielu polskich miastach, wciąż 

mamy do czynienia z deficytem mieszkań. W ostatnich 
latach deweloperzy budowali sporo, ale równolegle ciągle 
rosły też ceny. Obecnie dotarły do poziomów, gdy coraz 
mniej osób stać na własne "M". Do tego dochodzi bardzo 
drogi kredyt hipoteczny. Jak tłumaczą nam eksperci, z 
krajów europejskich, tylko w Serbii jest drożej.

Wysokie ceny to problem – niestety – głównie klientów. 
Deweloperzy tłumaczą, że z ich perspektywy problemem 
jest głównie brak nowych gruntów pod budowę. Te, które 
kupowali, są niezwykle drogie. Z analiz PKO BP wynika, że 
aż 24 proc. kosztu wytworzenia mieszkania w Warszawie 
to zakup ziemi.

Z drugiej strony, deweloperzy mają z czego schodzić. 
Marża na mieszkaniach jest rekordowo wysoka i w 
Warszawie wynosi aż 30 proc., a na jednym z osiedli – 
jak podał w raporcie z działalności deweloper, Ronson – 
przekroczyła 50 proc. Deweloperzy są jednak niechętni 
do obniżek.

Dlaczego jednak, skoro słyszymy o braku działek pod 
budowę, tysiące mieszkań pozostają "zamrożone" w 
bankach ziemi?

- Banki ziemi, o których informują w swoich raportach 
deweloperskie spółki giełdowe, w przeważającej 
większości składają się z terenów, które znajdują się w 
tzw. przygotowaniu. Co oznacza, że z formalnego punktu 
widzenia nie można na nich rozpocząć budowy, bo albo 
nie mają jeszcze wydanych pozwoleń na budowę, albo 
inwestorzy zawarli na takie grunty dopiero warunkowe 
umowy sprzedaży i czekają np. na wydanie decyzji o 
warunkach zabudowy – odpowiada na pytanie stawiane 
przez portal Raportwarszawski.pl Polski Związek Firm 
Deweloperskich.

Biuro prasowe PZFD tłumaczy, że wspomniane wyżej 
banki ziemi dotyczą firm notowanych na giełdzie. Mniejsi 
gracze – jak twierdzi PZFD – mają działki pozwalające 
na budowę około rok naprzód.

W odpowiedzi na nasze pytania stawiane przez 
portal Raportwarszawski.pl, pojawiaja się argument, 
że gromadzenie tak dużych banków ziemi wynika z… 
przepisów. Średni czas uzyskania "wuzetki" (decyzja 
o warunkach zabudowy) trwa 2-3 lata, a wcześniejsze 
uzyskanie decyzji środowiskowej to kolejny rok.

Kupowanie na zapas
- Po części zasoby gruntów u deweloperów i kupowanie 

na zapas jest pochodną ograniczonej podaży gruntów, w 
obrębie miast, na których można budować – tłumaczy w 
rozmowie z portalem Raportwarszawski.pl Marcin Jańczuk, 
dyrektor ds. marketingu w Metrohouse, autor podcastu 
"Kup Sobie Mieszkanie". - Deweloperzy korzystają z 
pojawiających się możliwości zakupowych, wiedząc, że 
cena takich parceli nie będzie spadać w przyszłości z uwagi 
na ich niską podaż. W ten sposób zabezpieczają się przed 
potencjalnymi wzrostami cen w przyszłości, ale też mogą 
spokojnie planować, np. kolejne etapy inwestycji – dodaje.

Deweloperzy mocno zastanawiają się, nim zaczną 
kolejną budowę. Decyzje poprzedzone są licznymi 
analizami. Obecnie łatwiej, z biznesowego punktu 
widzenia, jest zainwestować w bank ziemi niż w kolejną 
budowę. Stąd spektakularne zakupy z ostatnich miesięcy, 
np. Develia za 300 mln zł kupiła działki pod budowę 3,2 
tys. mieszkań w całym kraju, w tym w Warszawie.

Co dalej?
Klienci oczekują, że ceny mieszkań będą spadać. Z 

kolei branża liczy na zmiany na poziomie ministerialnym. 
Pierwszą z nich miał być "Kredyt 0 proc.", jednak z tego 
projektu rząd powoli się wycofuje. Drugą ma być "ustawa 
podażowa", która ma uwolnić grunty Skarbu Państwa pod 
cele mieszkaniowe i uprościć procedury.

Ekspert tłumaczy, że nie powinna być to opcja dostępna 
głównie dla deweloperów.

- Tzw. ustawa podażowa może przyczynić się do 
uwolnienia kolejnych gruntów, które obecnie należą 
np. do Skarbu Państwa. Jednak ich wykorzystanie 
widziałbym przede wszystkim w kontekście budownictwa 
społecznego, którego niedobór powoduje, że 
niemal jedyną możliwością zaspokojenia popytu na 
mieszkania jest zakup u dewelopera. Brakuje rozwiązań 
adresowanych do grupy mniej zamożnych klientów – 
wyjaśnia Marcin Jańczuk.

Pojawienie się "konkurencji" w postaci tanich mieszkań 
budownictwa społecznego mogłoby wpłynąć także na ceny 
na rynku deweloperskim. Takie efekty widoczne były w 
innych europejskich krajach, które w ten sposób wpływały 
na rynek mieszkaniowy. Czy podobnie będzie w Polsce?
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ŚWIAT ZAMIERZA EKSPLOROWAĆ 
KSIĘŻYC. TRAFI TAM POLSKI SPRZĘT

Coraz bardziej rzeczywista staje się eksploracja Księ-
życa, gdzie znajdują się złoża m.in. żelaza, tytanu i uranu. 
Częścią misji na Srebrny Glob może stać się w ciągu 
najbliższej dekady polski sprzęt. Inwestycje w technologie 
księżycowe mogą w dłuższej perspektywie przynieść 
ogromne zyski, a ich właściciele trafią do grona milionerów 
i miliarderów - zapowiedział w rozmowie z PAP Biznes 
prezes Scanway, Jędrzej Kowalewski. 

W ostatnich latach na znaczeniu zyskuje bowiem tzw. eko-
nomia księżycowa. Satelita Ziemi zaczyna być postrzegany 
jako miejsce startowe do dalszej eksploracji kosmosu. - Choć 
perspektywa ta pozostaje na razie w sferze planów, coraz 
większe znaczenie ma księżycowy potencjał surowcowy. 
Okazuje się, że zasoby Księżyca są nie tylko dostępne, ale 
także bardzo interesujące i mogą odegrać kluczową rolę w 
przyszłości - zapewnia Jędrzej Kowalewski.

Polska w programie Artemis. Dwa lata temu Polska pod-
pisała Artemis Accords – międzynarodowe porozumienie 
będące rozszerzeniem programu Artemis, współczesnego 
odpowiednika programu Apollo. Jednak w przeciwieństwie 
do misji Apollo, celem Artemisa jest długoterminowa 
obecność na Księżycu i budowa na nim infrastruktury 
umożliwiającej stały pobyt.

Polska wnosi do programu nowoczesne technologie a 
także zaplecze naukowe i inżynieryjne, nad którym pracują 
rodzime firmy, instytuty badawcze a także uczelnie. - Co 
istotne, nasz kraj dysponuje również środkami finansowymi, 
które planuje zainwestować w badania i rozwój technologii 
księżycowych - oświadczył prezes Scanway. Jego zdaniem, 
istnieje realna szansa, że w ciągu najbliższej dekady polski 
sprzęt stanie się częścią misji na Księżyc.

Polskie technologie miałyby przede wszystkim wesprzeć 
księżycowe misje bezzałogowe. - Naszym największym 
atutem są przedsiębiorstwa zajmujące się bezzałogo-
wymi systemami satelitarnymi – zarówno platformami, 
jak i instrumentami - informował rozmówca PAP Biznes. 
Przykładem takich technologii są systemy do mapowania 
powierzchni Księżyca. Umożliwiają one lokalizację cen-
nych surowców i pierwiastków. – Właśnie po nie chcemy 
tam lecieć - podkreślał Kowalewski. 

Księżycowy GPS. Kolejnym, ważnym dla polskich 
firm obszarem jest telekomunikacja i nawigacja. Prezes 
Scanway wyjaśnił, że aby zbudować na Księżycu kolonię, 
konieczne będzie stworzenie infrastruktury przypominają-
cej ziemską, np. systemu księżycowego GPS czy stabilnej 
łączności satelitarnej, pozwalającej nie tylko na obsługę 
misji ale też komunikację między mieszkańcami Księżyca 
a ich rodzinami na Ziemi. Prezes dodał, że polskie firmy 
wykazują dużą uniwersalność w opracowywaniu techno-
logii kosmicznych. - Trudno wskazać dziedzinę eksploracji 
powierzchni Księżyca, w której nie byłoby zaangażowane 
któreś z polskich przedsiębiorstw - zapewnił.

Na przykład w powstanie urządzeń, które oświetliłyby 
wnętrza kraterów Księżyca, gdzie prawdopodobnie znaj-
dują się złoża surowców. - Szczególnie interesujące są 
regiony na biegunach, do których nigdy nie dotarło światło 
słoneczne. Te stale zacienione kratery wymagają użycia 
aktywnych źródeł światła, np. z satelitów, by można było 
zajrzeć w ich głąb - wyjaśnia Jędrzej Kowalewski. Próby 
podejmowali Amerykanie ale bez powodzenia. 

Ważnym obszarem działalności polskich firm jest autono-
mizacja misji kosmicznych. - Oferujemy systemy, które nie 
tylko dostarczają obraz, ale też przetwarzają dane w czasie 
rzeczywistym, umożliwiając podejmowanie decyzji przez 
satelitę bez udziału człowieka - wyjaśnia prezes Scanway. 
Polskie urządzenia potrafią wykrywać zjawiska i zdarzenia, 
zwiększając 'inteligencję' misji.Treść zewnętrznaReklama 
prezentowana w ramach interfejsu internetowego Google

Polska płaci składki na ESA. Polska opłaca część 
składki do Europejskiej Agencji Kosmicznej (ESA) na 
programy eksploracji Księżyca. - Przekłada się to na 
miliony euro, które wrócą do polskich firm w postaci 
finansowania misji satelitarnych i lądowników - zapewnił 
Jędrzej Kowalewski. W projektach uczestniczą nie tylko 
naukowcy, ale też zespoły studenckie. Jednym z ich pro-
jektów są koparki księżycowe, które mogłyby wydobywać 
i transportować surowce.

Zdaniem prezesa Scanway, inwestycje w technologie 
księżycowe mogą w dłuższej perspektywie przynieść 

ogromne zyski. Firmy, które dziś pracują nad rozwią-
zaniami związanymi ze Srebrnym Globem już teraz są 
wysoko wyceniane przez inwestorów. - Uważam, że za 
10 lat przedsiębiorstwa inwestujące w ten obszar będą 
odgrywać kluczową rolę na rynku kosmicznym, a ich 
właściciele znajdą się w gronie milionerów lub miliarde-
rów - prognozował rozmówca PAP Biznes.

Według raportu „Perspektywy eksploracji kosmosu” 
(Prospects for Space Exploration), której autorem jest firma 
doradztwa biznesowego Euroconsult, wartość inwestycji 
w misje księżycowe wzrośnie z 11 miliardów dolarów w 
2023 roku do blisko 17 miliardów dolarów rocznie w 2032 
roku. Oznacza to średni roczny wzrost o prawie 5 proc.

NAJPIERW LITWA I ŁOTWA, POTEM 
POLSKA A TERAZ CZECHY. ROŚNIE LISTA 
KRAJÓW ZAKAZUJĄCYCH ENERGETYKI
Przybywa krajów zakazujących dzieciom i młodzieży 

napojów energetycznych. Również organizacji domaga-
jących się od Unii Europejskiej wprowadzenia ogólnie 
obowiązującego zakazu i uregulowania eksportu tych 
produktów. W przeciwieństwie do alkoholu czy tytoniu, 
Bruksela nie ma odrębnych regulacji dotyczących rynku 
sprzedaży napojów energetyzujących. Tymczasem, w 
ciągu 6 lat podwoiła się liczba dzieci pijących te napoje. 

Z międzynarodowego badania HBSC (Health Behaviour 
in School-aged Children) wynika, że jedno na pięcioro 
dzieci w wieku od 11 do 15 lat spożywa napoje ener-
getyczne co najmniej raz w tygodniu. Prawie połowa 
dzieci pijących “energetyki” zgłasza problemy ze snem. 
Obliczono też, że od 2018 r. podwoiła się liczba młodych 
konsumentów tych napojów.   

Żądania dla Brukseli. Między innymi dlatego całkowitego 
zakazu sprzedaży energetyków w Unii Europejskiej domaga 
się od lat niemiecka organizacja konsumencka Foodwatch. 
To europejska grupa doradcza, której działania koncentrują 
się na ochronie praw konsumentów w odniesieniu do ja-
kości żywności. Żąda też wprowadzenia dla dzieci zakazu 
reklamy dla produktów żywnościowych, które nie spełniają 
kryteriów WHO. Takich jak napoje energetyczne. 

Eksperci wskazują, że nadmierne picie tych napojów 
stanowi coraz większy problem u dzieci i młodzieży. 
„Częstość występowania chorób związanych z wysokim 
spożyciem słodzonych napojów jest wysokie i rośnie, 
szczególnie wśród dzieci” – ostrzegają. Lista potencjalnych 
przypadłości jest długa. Napoje te powodują m.in. otyłość, 
próchnicę zębów, podnoszą ciśnienie krwi, zaburzają sen 
i pracę nerek. Przyczyniają się również do rozwoju chorób 
takich jak depresja i stany lękowe.

Nie tylko Polska. Od stycznia przepisy zakazujące sprze-
daży napojów energetycznych osobom poniżej 18 roku życia 
obowiązują w Polsce. Ustawa zabrania sprzedaży ich w 
szkołach i innych jednostkach oświatowych. Napoje zniknęły 
też z ulicznych automatów. Nowelizacja ustawy nakłada na 
producentów lub importerów napojów energetycznych obo-
wiązek umieszczania na opakowaniach widocznej, czytelnej 
i trwałej informacji ze sformułowaniem „napój energetyczny”. 

Od dziesięciu lat zakaz sprzedaży nieletnim obowiązuje 
na Litwie, a od dwóch na Łotwie. Ograniczenia objęły tam 
również sprzedaż napojów zawierających kofeinę. Restryk-
cjami objęto reklamy. Muszą one zawierać ostrzeżenia 
zdrowotne i nie mogą sponsorować imprez sportowych 
ani być kojarzone z alkoholem. Ograniczenia stosuje 
też Finlandia, gdzie napojów energetyzujących nie kupi 
osoba poniżej szesnastego roku życia. Przed sześcioma 
laty podobne przepisy wprowadziła Turcja. 

Czesi gotowi, Brytyjczycy nie. Kroki w kierunku zakazu 
sprzedaży napojów energetycznych dzieciom poniżej 15 
roku życia podjął czeski rząd. Gabinet Petra Fiali zatwier-
dził już propozycję mającą na celu ochronę dzieci przed 
szkodliwym działaniem stymulantów. Ustawa ma dotyczyć 
nie tylko napojów energetycznych ale też innych produktów 
spożywczych. Ich listę przygotowują wspólnie czeskie 
resorty rolnictwa i zdrowia.

Obietnicę - na razie bez pokrycia - złożyła też brytyj-
ska Partia Pracy. Latem obiecała, że jeśli wygra wybory, 
zakaże sprzedaży tych napojów osobom do 16 lat. Z 
badań wynika, że wprowadzenie restrykcji, o których 
na razie zapomniano, popiera 90 proc. mieszkańców 
Wielkiej Brytanii. 

Czas na ruch Brukseli. W przeciwieństwie do alkoholu 
czy tytoniu, Unia Europejska wciąż nie ma zharmonizo-
wanych przepisów dotyczących napojów energetycznych. 
Eksperci zwracają uwagę, że jednoznacznego zdania na 
ich temat nie ma też Europejski Urząd ds. Bezpieczeń-
stwa Żywności (EFSA). Zgodnie z opinią wydaną przed 
dziewięcioma laty, EFSA zapewniła, że pojedyncze dawki 
kofeiny do 200 mg nie budzą obaw o bezpieczeństwo dla 
ogółu populacji. Organizacja powstrzymała się jednak od 
ustalenia bezpiecznej dawki dla dzieci i młodzieży.  

OGROMNE WIERTŁO Z CHIN PŁYNIE DO 
POLSKI. WYDRĄŻY KLUCZOWY TUNEL
Do Polski płynie gigantyczne wiertło TBM z Chin, które 

wydrąży jeden z najdłuższych tuneli kolejowych w kraju. 
Ważąca 600 ton maszyna o średnicy 4,8 metra umożliwi 
budowę tunelu pod Pisarzową, będącego kluczowym 
elementem modernizacji linii kolejowej między Nowym 
Sączem a Limanową. Inwestycja skróci czas podróży w 
Małopolsce i połączy region z krajową oraz międzynarodo-
wą siecią kolejową. Inwestycja pochłonie ponad 1,9 mld zł. 

Gigantyczne wiertło TBM ma niemal 5 metrów średnicy, 
waży 600 ton i zmieści się na 30 ciężarówkach - podały 
PKP Polskie Linie Kolejowe w opublikowanym komunikacie. 

Modernizacja linii kolejowej 104 na odcinku Klęczany - Li-
manowa postępuje. "W Męcinie i Mordarce dźwigi, spychacze 
i koparki przygotowują miejsca, w których będą zaczynać 
się i kończyć nowe tunele kolejowe" - podały PKP PLK. 

Ogromne wiertło z Chin płynie do Polski. Wydrąży 
ważny tunel

Przekopy pomiędzy dwiema miejscowościami wydrążą 
ogromne tarcze TBM. Większa będzie pracować przy 
budowie tunelu właściwego, którym w 2027 roku pojadą 
pociągi. Mniejsza zrealizuje tunel ewakuacyjny. Rekla-
maTreść zewnętrznaReklama prezentowana w ramach 
interfejsu internetowego Google//<![CDATA[

Linia kolejowa "Podłęże-Piekiełko" połączy nie tylko 
Kraków z Nowym Sączem i Zakopanem, ale również 
Polskę ze Słowacją. "Dzięki tej inwestycji kolej stanie się 
bezkonkurencyjnym środkiem transportu na południu Ma-
łopolski" - zapewnia Piotr Malepszak, podsekretarz stanu 
w Ministerstwie Infrastruktury, cytowany w komunikacie.

Jako pierwsza do pracy przystąpi mniejsza maszyna, 
która we wrześniu przeszła niezbędne testy i odbiory w 
fabryce w chińskim Changsha. Następnie została roze-
brana i przygotowana do transportu. 

Ładunek składa się z 36 części o wadze ok. 600 ton. 
Największa z nich waży 87 ton, a tzw. głowica tnąca ma 
4,8 metra średnicy i waży 41 ton. Morska podróż do Polski 
z portu w Szanghaju zajmie ok. 60 dni. W połowie grudnia 
zaplanowano rozładunek maszyny w jednym z bałtyckich por-
tów. Resztę podróży do Męciny odbędzie w 30 ciężarówkach 

"Obecnie wykonawcy kończą uzgadnianie trasy przewozu 
maszyny z zarządcami dróg" - poinformowany PKP PLK. 
Jednak ze względów bezpieczeństwa szczegóły logistyki 
nie będą podawane do publicznej wiadomości. Po przybyciu 
na miejsce tunelownica zostanie złożona i będzie mogła 
rozpocząć prace. Treść zewnętrznaReklama prezentowana 
w ramach interfejsu internetowego RTB House

Kolejna maszyna przypłynie do Polski w przyszłym roku
Na tym jednak nie koniec, kolejna dużo większa maszy-

na jest obecnie przygotowywana do transportu w Chinach. 
W Polsce pojawi się na przełomie lutego i marca.

"Projekt "Podłęże-Piekiełko" zapewni nową jakość 
dla komunikacji kolejowej w Małopolsce. Do 2030 roku 
wybudujemy linię kolejową, która stanie się oknem na 
świat dla Sądecczyzny i Limanowszczyzny" - zapewnia 
Piotr Wyborski, prezes PKP Polskich Linii Kolejowych S.A. 

Drążenie pod Pisarzową potrwa kilkanaście miesięcy. 
Realizuje je konsorcjum firm: Budimex SA, Gülermak Air Sa-
nayi Inşaat ve Taahhüt oraz Gülermak. Po zakończeniu prac 
powstanie jeden z najdłuższych tuneli kolejowych w Polsce. 

Nowy tunel skróci podróże pomiędzy Limanową a 
Nowym Sączem

Obiekt o długości 3,750 metrów skróci podróże pomię-
dzy Limanową a Nowym Sączem. Docelowo pojadą nim 
pociągi, które połączą Sądecczyznę z resztą Małopolski 
- Gdowem, Zakopanem i Krakowem. 

"W sumie w ramach projektu 'Podłęże-Piekiełko' wy-
budujemy 13 tuneli kolejowych różnej wielkości" - poin-
formowały PKP PLK.
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CZY BĘDZIEMY PRACOWAĆ MNIEJ W 
2025 ROKU? RZĄD ROZWAŻA SKRÓCENIE 

TYGODNIA PRACY DO 4 DNI
Rok 2025 może przynieść rewolucyjne zmiany dla 

polskich pracowników. W ostatnich miesiącach trwają 
intensywne rozmowy na temat skrócenia tygodnia pracy 
oraz zmniejszenia liczby godzin, które pracownicy spę-
dzają w biurach czy fabrykach. Coraz częściej pojawiają 
się doniesienia o wprowadzeniu czterodniowego tygodnia 
pracy. Czy polski rynek pracy jest gotowy na taką zmianę? I 
jakie przepisy z Kodeksu pracy mogą być zaktualizowane? 
Oto szczegóły nadchodzących reform.

Ile godzin pracy tygodniowo w 2025 roku?
W Polsce liczba godzin pracy w tygodniu jest regulowana 

przez zapisy Kodeksu pracy, w tym art. 129. Aktualnie 
przepisy przewidują:

standardowy tydzień pracy: 5 dni,  40 godzin;
norma dzienna: 8 godzin;
długość okresu rozliczeniowego: maksymalnie 4 miesią-

ce, choć w niektórych przypadkach może być wydłużona 
do 12  miesięcy;

odpoczynek od pracy: pracownicy mają prawo do co 
najmniej 11 godzin nieprzerwanego odpoczynku w cią-
gu doby oraz 35 godzin nieprzerwanego odpoczynku 
tygodniowego. 

W 2025 roku całkowity czas pracy wynosi 2000 godzin, 
co wynika z przemnożenia 250 dni przez 8 godzin pracy 
dziennie. Te obliczenia dotyczą pracowników zatrudnio-
nych na pełen etat. Czas pracy dla osoby zatrudnionej 
na niepełnym etacie jest krótszy, a redukcja godzin pracy 
jest proporcjonalna do liczby godzin przypadających 
na pełny etat. Jeżeli pełny etat w danym miesiącu wy-
nosi 160 godzin, to pracownik zatrudniony na pół etatu 
przepracuje 80 godzin (160 godzin x 1/2), a pracownik 
zatrudniony na trzy czwarte etatu przepracuje 120 godzin 
(160 godzin x 3/4).

W 2025 roku pracownicy będą mieli łącznie 113 
dni wolnych od pracy. Wśród nich znajdzie się 10 
świąt państwowych, takich jak Nowy Rok, Święto 
Trzech Króli, Wielkanoc, Poniedziałek Wielkanocny, 
Majówka, Boże Ciało, Wniebowstąpienie Pańskie, 
Boże Narodzenie, II Dzień Świąt Bożego Narodzenia 
oraz Sylwester. Dodatkowo, będzie 19 dni ustawowo 
wolnych, w tym między innymi 1 maja i 3 maja, oraz 
52 niedziele.

Zmiany na horyzoncie: skrócony tydzień pracy
Idea czterodniowego tygodnia pracy zyskuje popular-

ność nie tylko w Polsce, ale również na całym świecie. 
W wielu krajach przeprowadzono już pilotażowe projekty, 
które miały na celu sprawdzenie, jak zmniejszenie liczby 
dni pracy wpływa na efektywność pracowników oraz 
ich satysfakcję zawodową. W eksperymentach, które 
przeprowadzono m.in. w Wielkiej Brytanii czy Hiszpanii, 
pracownicy ocenili takie rozwiązanie bardzo pozytywnie 
- odczuwali mniejszy stres, więcej energii i lepszy balans 
między życiem zawodowym a prywatnym.

Na podobny krok mogą zdecydować się polskie firmy. 
Rząd planuje wprowadzenie testowych rozwiązań, aby 
ocenić, czy czterodniowy tydzień pracy sprawdzi się 
również w polskich warunkach. Według najnowszych do-
niesień wprowadzenie tego modelu mogłoby być możliwe 
w 2025 roku, jednak w pierwszej kolejności dotyczyłoby 
wybranych sektorów, głównie branż, które charakteryzu-
ją się wysoką elastycznością i wymagają kreatywnego 
podejścia do pracy.

Propozycje zmian w przepisach i ich wpływ na pra-
cowników

Wprowadzenie 32-godzinnego lub 35-godzinnego tygo-
dnia pracy w Polsce wiązałoby się z nowelizacją Kodeksu 
pracy. Obecnie trwają konsultacje społeczne i rządowe, 
które mają ustalić, jak takie zmiany mogłyby wpłynąć 
na polską gospodarkę oraz rynek pracy. Istnieje wiele 

głosów popierających takie rozwiązanie, które wskazują 
na korzyści dla zdrowia psychicznego i fizycznego pra-
cowników. Badania wykazują, że krótszy tydzień pracy 
sprzyja większej efektywności, ponieważ pracownicy są 
bardziej zmotywowani i mniej zmęczeni.

Jednak wprowadzenie tego modelu może napotkać 
pewne wyzwania. Przede wszystkim, niektóre bran-
że - takie jak produkcja czy usługi - mogą wymagać 
zmian w organizacji pracy, w celu zapewnienia ciągłości 
działalności. Eksperci zauważają, że dla niektórych firm 
wdrożenie czterodniowego tygodnia pracy może wiązać 
się z dodatkowymi kosztami związanymi z koniecznością 
zatrudnienia większej liczby pracowników lub reorgani-
zacji pracy.

Jednym z rozważanych rozwiązań w kontekście czte-
rodniowego tygodnia pracy jest wydłużenie dniówki do 10 
godzin. Taki model może okazać się konieczny do zacho-
wania pełnego wymiar czasu pracy przy jednoczesnym 
skróceniu liczby dni roboczych. Wydłużenie dniówki może 
jednak wiązać się z dodatkowymi wyzwaniami, takimi jak 
zwiększone zmęczenie pracowników oraz konieczność 
dostosowania przepisów dotyczących czasu odpoczyn-
ku. Rząd rozważa również skrócenie czasu pracy do 7 
godzin dziennie przez 5 dni w tygodniu przy zachowaniu 
dotychczasowego wynagrodzenia.

Zmiana przepisów Kodeksu pracy w 2025 roku
W 2024 roku wprowadzono szereg zmian w Kodeksie 

pracy, które miały na celu dostosowanie przepisów do 
współczesnych realiów i rosnącej potrzeby elastyczności 
w zakresie pracy. Nowe przepisy dotyczyły m.in. pracy 
zdalnej, która stała się standardem w wielu branżach, a 
także kwestii związanych z równowagą między życiem 
zawodowym a prywatnym.

Jeśli Polska zdecyduje się na wprowadzenie czterod-
niowego tygodnia pracy w 2025 roku, konieczna będzie 
dalsza nowelizacja przepisów, zwłaszcza artykułów do-
tyczących maksymalnej liczby godzin pracy w tygodniu. 
Możliwe, że nowe regulacje będą przewidywały elastyczne 
podejście, pozwalając pracodawcom i pracownikom na 
wspólne ustalanie harmonogramu pracy, który najlepiej 
odpowiada specyfice danego stanowiska.

Wprowadzenie czterodniowego tygodnia pracy z 
wymiarem 32 godzin tygodniowo wymagałoby zatem 
dostosowania przepisów, aby zapewnić zgodność z 
obowiązującymi normami i zabezpieczenie interesów 
zarówno pracowników, jak i pracodawców. Istnie-
je również możliwość wprowadzenia wyjątków dla 
określonych sektorów lub stanowisk, które wymagają 
innego podejścia do organizacji pracy. Zgodnie z 
najnowszymi rekomendacjami Komisji Europejskiej, 
możliwe byłoby obniżenie wymiaru pracy do 32 lub 
35 godzin tygodniowo bez obniżenia wynagrodzenia. 
Dla pracowników oznaczałoby to pracę przez cztery 
dni po 8 lub 9 godzin.

Potencjalne korzyści czterodniowego tygodnia pracy
Badania wskazują, że skrócenie tygodnia pracy może 

przynieść liczne korzyści zarówno dla pracowników, jak 
i dla firm. Oto niektóre z najważniejszych zalet:

zwiększenie efektywności: krótszy tydzień pracy może 
sprzyjać większej koncentracji na zadaniach i lepszej 
organizacji pracy, co przekłada się na wyższą produk-
tywność;

mniejsze wypalenie zawodowe: krótszy czas pracy 
pozwala na lepszy balans między życiem zawodowym 
a prywatnym, co zapobiega wypaleniu zawodowemu i 
sprzyja zdrowiu psychicznemu;

większa satysfakcja zawodowa: pracownicy, którzy 
mają więcej czasu na życie prywatne, często są bardziej 
zadowoleni ze swojej pracy i rzadziej myślą o jej zmianie; 

Mniejsza liczba dni pracy oznacza również mniej do-
jazdów, co może przyczynić się do zmniejszenia emisji 
zanieczyszczeń i bardziej zrównoważonego trybu życia.

RZĄD SZYKUJE ZMIANY W URZĘDACH 
PRACY. "POŻYCZKA EDUKACYJNA" 

WSPOMOŻE BEZROBOTNYCH
Trwają prace nad rządowym projektem ustawy o 

rynku pracy i służbach zatrudnienia. Oznacza to nie-
małą reformę funkcjonowania urzędów pracy, które 
mają stać się bardziej efektywne. Pojawi się pożyczka 
edukacyjna i program staż plus. Bezrobotny może 
wiele zyskać.

Urzędy pracy przestaną być narzucane bezrobotnym. 
Osoba poszukująca pracy będzie mogła wnioskować o 
pożyczkę na szkolenia, a pracodawcy mogą zyskać na 
zatrudnieniu stażysty. Czy wejście zmian od 1 stycznia 
2025 jest realne?

Zmiany w ustawie o rynku pracy
Proponowane zmiany dotyczą ustawy o rynku pracy i 

służbach zatrudnienia. W myśl nowych zapisów posze-
rzona ma zostać grupa osób korzystających z urzędów 
pracy w danym mieście czy powiecie. Powszechna ma 
stać się pomoc doradców zawodowych, którzy wesprą 
m.in. w: 

rozwiązywaniu problemów zawodowych,
wyborze ścieżki kariery,
zmianie kwalifikacji,
uzyskaniu informacji zawodowej.
Z kolei pośrednicy pracy będą pomagać przede wszyst-

kim osobom biernym zawodowo. I to tej grupy osób mają 
dotyczyć największe zmiany.

"Pożyczka edukacyjna" dla bezrobotnych
W życie ma wejść nowy pakiet aktywizacyjny, 

który ma łączyć kilka form pomocy dla jednego 
bezrobotnego. Urzędy pracy będą go wprowadzać 
z myślą o osobach wymagających kompleksowego 
podejścia, a więc głównie wracających na rynek 
pracy po dłuższej przerwie, szukających pierwszego 
zatrudnienia, a także mających trudności z utrzy-
maniem na rynku pracy. 

Do znanych już metod aktywizacyjnych dołączyć ma 
także tzw. staż plus. To program ułatwiający nabycie 
nowych umiejętności i premii w postaci stypendium dla 
stażysty i pracodawcy. Pojawić ma się także tzw. pożyczka 
edukacyjna. To nawet 400 proc. przeciętnego wynagro-
dzenia, które bezrobotny będzie mógł wykorzystać na 
pokrycie kosztów:

szkolenia,
studiów podyplomowych,
kontynuację nauki szkolnej.
Bezrobotny, który spełni warunki, będzie mógł wnio-

skować o umorzenie 20 proc. kwoty pożyczki. Także bon 
na zasiedlenie będzie przysługiwał wszystkim, nie tylko 
bezrobotnym do 30. roku życia.

Nowy tryb działania urzędów pracy
Powiatowe urzędy pracy zyskają nowe uprawnienia 

i będą mogły zlecać działanie reintegracji społecznej 
wobec osób długotrwale bezrobotnych. Taka aktywizacja 
miałaby mieć miejsce przez 4 godziny dziennie w okresie 
do 6 miesięcy. 

Po zmianach każdy bezrobotny będzie musiał odbyć 
rozmowę z doradcą. Ma to pozwolić na ustalenie jej po-
trzeb, sytuacji i możliwość utrzymania się na rynku pracy. 
Bezrobotny będzie mógł zarejestrować się w wybranym 
przez siebie urzędzie pracy, bez obowiązku korzystania 
z najbliższego PUP. 

Resort pracy zapowiada, że nowelizacja ustawy o rynku 
pracy i służbach zatrudnienia ma wejść w życie 1 stycznia 
2025, choć przyjęcie projektu ustawy przez Radę Mini-
strów nadal jest tylko planowane. Infor.pl dodaje także, 
że sami urzędnicy apelują o vacatio legis, bo potrzebne 
jest choćby przeszkolenie pracowników. Wydaje się zatem 
mało realne, aby proponowane zmiany weszły w życie za 
nieco ponad miesiąc. 
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NAJWIĘKSZA GALERIA NA ŚLĄSKU 
SPRZEDANA. POSZŁA ZA 1,7 MLD ZŁ

Silesia City Center (SCC) to największe centrum han-
dlowe w Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii i wo-
jewództwie śląskim, o powierzchni ponad 88 tys. mkw. 
Galeria działa od 2005 r. w miejscu byłej katowickiej 
kopalni Gottwald. 

Do 1953 r. kopalnia nazywała się Eminencja, na cześć 
kardynała wrocławskiego z początku XX w., Georga 
Koppa. Pozostawiona wieża szybowa, będąca symbolem 
SCC, nosi imię Georg. Kopalnia działała w tym miejscu 
od 1907 r. do 2004 r. 

Silesia City Center zmienia właściciela. Galeria sprze-
dana za ogromną kwotę

Wartość zakupu największego centrum handlowego w 
Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii i województwie 
śląskim - Silesia City Center w Katowicach - to 405 mln 
euro, w przeliczeniu ok. 1,7 mld zł.

Według NEPI Rockcastle zakup SCC został sfinan-
sowany głównie dzięki udanej emisji akcji o wartości 
300 mln euro, przeprowadzonej w październiku tego 
roku. Transakcja ma być następstwem przejęcia centrum 
handlowego Magnolia Park we Wrocławiu we wrześniu, 
za 373 mln euro. 

Deweloperem SCC była węgierska firma deweloperska 
Trigranit. Potem właścicielem centrum była austriacka 
firma inwestycyjna Immofinanz Group. Jak wynika z in-
formacji obecnego nabywcy, sprzedającymi obiektu byli 
teraz: Allianz, Kamsa Luxco oraz Cura.

Silesia City Center w Katowicach sprzedana za 405 mln 
euro

NEPI Rockcastle przedstawia się jako trzecia co do 
wielkości notowana na giełdzie europejska spółka nie-
ruchomości handlowych pod względem wartości portfe-
la inwestycyjnego oraz największy właściciel, operator 
i deweloper centrów handlowych w Europie Środkowo-
-Wschodniej (CEE). 

Nieruchomości z portfela firmy o wartości 7,8 mld euro 
znajdują się w ośmiu krajach centralnej Europy i obejmują 
57 obiektów. W Polsce do spółki należy 16 obiektów, m.in. 
Magnolia Park we Wrocławiu, Bonarka w Krakowie, Forum 
w Gdańsku, Galeria Warmińska w Olsztynie, Karolinka w 
Opolu, Pogoria w Dąbrowie Górniczej i Platan w Zabrzu.

TURYŚCI SIĘ WŚCIEKNĄ.  
NOWA OPŁATA W ZAKOPANEM   

Jak informuje PAP w piątek, 6 grudnia w centrum Za-
kopanego rozbłysła świąteczna iluminacja. Druga pojawi 
się w miejskim parku, a wstęp na wystawę będzie płatny. 
Bilety nie są tanie. 

Zakopane zaingerowało sezon zimowy. Wieczorem w 
piątek, 6 grudnia w mieście rozbłysły świąteczne światełka. 
Iluminacja ozdobiła m.in. Krupówki. Kolejne, główne ulice 
mają być sukcesywnie ozdabiane do połowy grudnia. 
Burmistrz Zakopanego Łukasz Filipowicz powiedział PAP, 
że w tym roku miasto wyda na dekoracje świątecznych 
ulic ok. 370 tys. zł. 

Nowa opłata w Zakopanem. 49 zł za podziwianie ilu-
minacji

W piątek, 13 grudnia w miejskim parku im. Józefa 
Piłsudskiego pojawi się kolejna iluminacja. Jednak nie 
każdy będzie mógł je podziwiać. Wystawa nie jest bowiem 
darmowa. Za bilet normalny trzeba będzie zapłacić 49 zł, 
a za ulgowy 42 zł. Mieszkańcy Zakopanego mający kartę 
mieszkańca będą mogli zobaczyć światełka za pół ceny, 
a tutejsze dzieci wejdą do parku za darmo. Iluminację 
będzie można oglądać do 2 marca.

Wystawę wykonała prywatna firma Multidekor pod ho-
norowym patronatem burmistrza Zakopanego, w partner-
stwie z miastem, przy współpracy z Miejskim Ośrodkiem 
Sportu i Rekreacji i z Zakopiańskim Centrum Kultury. 
Jak przekazała PAP - teren parku został wydzierżawiony 
i ogrodzony. 

Mieszkańcy Zakopanego krytykują wydzierżawienie 
parku

"Wierzę, że to wydarzenie nie tylko wzbogaci zimową 
ofertę Zakopanego, ale też wzmocni naszą pozycję jako 
zimowej stolicy Polski" - ocenił burmistrz Filipowicz. PAP 
podaje, że miasto ma zarobić na dzierżawie 160 tys. zł.

Niektórzy mieszkańcy, z którymi rozmawiała PAP, uwa-
żają jednak, że park miejski powinien być dostępny dla 
wszystkich chcących z niego skorzystać, a nie podnajmo-
wany prywatnej firmie. Część parku, gdzie zainstalowano 
iluminacje, została ogrodzona już pod koniec listopada.

"Często chodzę z wnukami do parku Miejskiego i zdzi-
wiłam się, że jest zamknięty. Myślałam, że to chwilowy 
remont, ale jak ma to potrwać do marca, to jest to nie-
pokojące. To przestrzeń publiczna, nie powinna być za-
mykana, a płatny wstęp to przesada" - powiedziała PAP 
pani Renata z Zakopanego.

Wstęp do ogrodu świateł w Warszawie jest tańszy
Nowa opłata z pewnością nie spodoba się też turystom. 

Rodzina z dwojgiem dzieci na bilety musiałaby wydać 184 
zł. To całkiem sporo. Dla porównania wstęp do Królew-
skiego Ogrodu Świateł w Wilanowie jest tańszy. Dzieci 
do 7 roku życia mogą zwiedzać wystawę za darmo. Bilet 
ulgowy między poniedziałkiem a czwartkiem kosztuje 
20 zł, a w pozostałe dni 30 zł. Dorośli od poniedziałku do 
czwartku płacą 30 zł, a w piątek i weekend 49 zł. W dni  
6 i 25-30 grudnia 2024 r., 1-7  stycznia, 14 lutego 2025 
obowiązują ceny weekendowe. 

RYNEK NIERUCHOMOŚCI W POLSCE 
MA SIĘ DOBRZE. KOLOSALNA WARTOŚĆ 

TRANSAKCJI   
Jak prognozuje Colliers, międzynarodowa firma dorad-

cza, wartość transakcji na polskim rynku nieruchomości 
jeszcze w 2024 roku przekroczy 4 mld euro - o 100 proc. 
więcej niż w 2023 roku. W ocenie ekspertów po okresie 
niepewności gospodarczej i rosnących stóp procentowych, 
w 2025 r. należy spodziewać zwiększonego zaintereso-
wania inwestorów w Europie, na Bliskim Wschodzie i w 
Afryce (EMEA)

W najnowszym raporcie pt. "2025 Global Investor Outlo-
ok" eksperci Colliers, zwracają uwagę na nowe możli-
wości, jakie pojawiają się w głównych i alternatywnych 
segmentach rynku nieruchomości w Europie, na Bliskim 
Wschodzie i w Afryce.

Duże miasta przyciągają globalny kapitał
Według szefa działu rynków kapitałowych Colliers Luka 

Dawsona, rynek inwestycyjny w regionie EMEA jest gotowy 
na ożywienie ze względu na silniejsze fundamenty i powrót 
zainteresowania aktywami wysokiej jakości. Wyjaśnił, 
że ma to związek z przewidywanymi obniżkami stóp 
procentowych, poprawą płynności i wieloma nowymi 
możliwościami pojawiającymi się zarówno w głównych, 
jak i alternatywnych segmentach rynku nieruchomości.

- Wraz z poprawą płynności i dostosowywaniem strategii 
przez inwestorów do aktualnych realiów spodziewamy 
się stopniowego odbicia w poszczególnych segmentach 
rynku. O ile Europa odnotuje wzrost zainteresowania ze 

strony inwestorów z Azji i Bliskiego Wschodu, o tyle głów-
ne europejskie miasta, takie jak Paryż, Berlin, Mediolan, 
Madryt, Kopenhaga czy Londyn nadal będą przyciągać 
globalny kapitał - dodaje cytowany w raporcie Dawson.

Z danych zawartych w raporcie, również w Polsce 
rynek od kilku kwartałów wykazuje symptomy ożywienia. 
Łączna wartość transakcji przeprowadzonych po trzech 
kwartałach 2024 roku wyniosła ponad 3 mld euro, i - sza-
cunków Colliers - na koniec roku powinna przekroczyć 
4 mld euro. "Oznaczałoby to ponad 100-proc. wzrost w 
porównaniu do 2023 r." - czytamy.

Boom na nieruchomości dla studentów
Według Piotra Mirowskiego partnera działu doradztwa 

inwestycyjnego Colliers w Polsce, obniżki stóp procen-
towych przez Europejski Bank Centralny sprawiają, że 
pieniądz jest coraz tańszy, co przekłada się na bardziej 
atrakcyjne zwroty dla inwestorów. - Już teraz widzimy 
wzmożone zainteresowanie centrami logistycznymi na 
kluczowych rynkach regionalnych i biurowcami w War-
szawie, zarówno w Centralnym Obszarze Biznesu, jak 
i w niecentralnych lokalizacjach. Do końca roku powinno 
zostać sfinalizowanych jeszcze co najmniej kilka istotnych 
transakcji, każda o wartości powyżej 50 mln euro - po-
wiedział Dodał, że zaawansowane są również procesy, 
których zamknięcie przewidywane jest na I kw. 2025.

Z raportu wynika, że inwestorzy obecnie skupiają swoją 
uwagę na spełniających kryteria ESG wysokiej jakości 
aktywach podstawowych, szczególnie w segmentach 
biurowym, przemysłowo-logistycznym i mieszkaniowym. 
Wskazano, że około 20 proc. ostatnio nabytych nieru-
chomości biurowych w Europie było przeznaczonych 
do renowacji lub przebudowy, co podkreśla odporność 
i zdolność adaptacyjną tego segmentu rynku.

Eksperci Collier zwrócili też uwagę na rosnącą popu-
larności obiektów mieszkaniowych, głównie w wolumen 
inwestycji w lokale dla studentów i seniorów. "Nierucho-
mości skierowane do studentów zyskują na popularności 
szczególnie w kluczowych ośrodkach uniwersyteckich, 
takich jak Hiszpania, Włochy, Francja, Holandia i Wielka 
Brytania, oferując stabilny, długoterminowy potencjał 
przychodu" - ocenili.Treść zewnętrznaReklama prezen-
towana w ramach interfejsu internetowego RTB House

Potrzeba nieruchomości na przechowywanie danych
Ponadto - jak wskazano w raporcie - w regionie EMEA 

wciąż rośnie popyt na aktywa alternatywne, takie jak np. 
centra przetwarzania danych. Na duże zainteresowanie 
inwestorów istotny wpływ ma m.in. dynamiczny rozwój 
sztucznej inteligencji, zwiększający zapotrzebowanie na 
rozwiązania do przechowywania danych. Wzrost w tym 
segmencie ograniczyć mogą jednak wyzwania związane 
z dostawami energii i wymogi regulacyjne na niektórych 
rynkach, takich jak Irlandia, Niemcy i Holandia. 

"Wraz z ożywieniem na rynku inwestycyjnym w regionie 
EMEA oczekuje się, że zarówno tradycyjne, jak i alter-
natywne segmenty rynku nieruchomości odnotują wzrost 
wolumenu transakcji. Odporność regionu w branżach 
centrów handlowych, hoteli i obiektów logistycznych 
zapewnia dobre perspektywy dla zdywersyfikowanych 
inwestycji w 2025 roku" - ocenia Colliers.
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ADAM MICKIEWICZ

Mickiewicz urodził się 24 grudnia 1798 roku w Zaosiu 
koło Nowogródka, gdzie od 1807 do 1815 roku uczęsz-
czał do szkoły prowadzonej przez dominikanów. Okres 
dzieciństwa przyniósł kilka mocnych przeżyć. W roku 
1811 wybuchł w Nowogródku pożar, co Mickiewicz - jako 
trzynastoletni chłopiec - długo pamiętał. Rok po tym 
wydarzeniu natomiast zmarł ojciec poety.

W 1815 roku Adam wyjeżdża do Wilna, aby tutaj wstą-
pić na uniwersytet. Początkowo studiuje na wydziale 
matematycznym, później jednak przenosi się na Wydział 
Literatury i Sztuk Wyzwolonych. Wśród wykładowców 
uczelni Mickiewicz spotkał takie osobistości jak: Leona 
Borowskiego (profesor poezji), Joachima Lelewela (histo-
ryk), czy Ernesta Groddecka (filolog klasyczny).

Podczas studiów poeta należy do Towarzystwa Filoma-
tów - tajnej organizacji skupiającej młodych studentów. 
W późniejszym czasie powstały również inne: Związek 
Przyjaciół i Koło Promienistych, na czele którego stanął 
Tomasz Zan. Organizacje wywierały bardzo duży wpływ 
na poziom moralny, kulturę i świadomość społeczno - 
polityczną młodzieży.

W tym czasie powstają pierwsze wiersze mające cha-
rakter programowy. Jednym z nich jest "Oda do młodości" 
stanowiąca utwór przełomowy w twórczości Mickiewicza 
(utwór wzywa do zbiorowego działania i stawia przed 
młodym pokoleniem szczytne cele) i nasycona ogrom-
nym ładunkiem uczuciowym. Nieco inny ton ma "Pieśń 
Filaretów", która brzmi pogodnie i chociaż tez wzywa do 
realizacji szczytnych celów ma odmienny charakter, a 
także formę i budowę.

W okresie studenckim duży wpływ na twórczość Adama 
wywarły wydarzenia 1818 roku. W czasie wakacji spę-
dzonych w Tuhanowiczach młodzieniec poznaje nigdy 
nie spełnioną miłość swojego życia, która niemalże przez 
całe życie pozostaje w sferze jego największych pragnień. 
Miłością tą jest Maryla Wereszczakówna, której rodzice nie 
zgodzili się na małżeństwo z ubogim studentem i wydali ją 
za mąż za bogatego ziemianina - Wawrzyńca Puttkamera.

Po ukończeniu studiów Mickiewicz wyjeżdża do Kowna, 
aby tutaj objąć posadę nauczyciela. Praca go jednak nie 
satysfakcjonuje i podejmuje ją tylko po to, aby spłacić dług 
wobec uniwersytetu, którego był stypendystą. Są to lata 
przykrego osamotnienia poety, a do trosk nauczycielskich 
dochodzą jeszcze inne: w roku 1820 umiera ukochana 
matka poety.

Dwa lata później po nieszczęsnym wydarzeniu ukazuje 
się w Wilnie I tom "Poezji" zawierający wielki manifest 

polskiego romantyzmu - "Ballady i romanse", których 
nowatorstwo artystyczne idzie w parze z postępowością 
poglądów poety. Mickiewicz sięgnął tutaj nie tylko po 
tematy ludowe, ale wprowadził również elementy historii 
i natury.

W drugim tomie poezji opublikowanym w 1823 roku 
znalazła się "Grażyna" - poemat, który wyrósł z zaintere-
sowania starożytną Litwą, a także chęcią ocalenia ludowej 
literatury w języku litewskim. W tym samym roku miało 
miejsce także inne ważne wydarzenie: władze carskie 
natrafiły na ślad tajnych organizacji młodzieżowych, co 
pociągnęło za sobą poważne konsekwencje. Na mocy 
wyroku, który ogłoszono w sierpniu, dwudziestu filomatów 
i filaretów zostało skazanych na wygnanie w głąb Rosji. 
Wśród skazańców znalazł się również Mickiewicz. W 
październiku 1824 roku opuścił Litwę na zawsze i wyjechał 
do Petersburga. Tutaj zawarł szereg znajomości, które 
odegrały ważną rolę w jego dalszym życiu. Szczególnie 
zbliżył się do grupy postępowych pisarzy rosyjskich, 
skupiających się wokół literackiego czasopisma "Gwiazda 
Polarna". Rok później ci sami ludzie dokonają tragicznie 
dla nich zakończonego zamachu stanu.

W 1825 roku Mickiewicz znalazł się wraz z towarzy-
szami w Odessie. Podróż ta trwała niespełna dziewięć 
miesięcy, a szczególnie ważna okazała się wycieczka na 
Krym, odbyta w towarzystwie małżeństwa Sobańskich, 
brata Karoliny Sobańskiej - Henryka Rzewuskiego, 
generała Witta i Boszniaka. Pamiątką po tej podróży 
stały się "Sonet Krymskie", wydrukowane w Moskwie 
1826 roku.

Po pobycie w Odessie i na Krymie Mickiewicz skierowa-
ny zostaje do Moskwy celem objęcia posady etatowego 
urzędnika w kancelarii gubernatora ks. Golicyna. Posada 
ta jak się jednak okazało była fikcyjna. Ks. Golicyn był 
miłośnikiem literatury pięknej i darzył ogromną sympatią 
przydzielonego mu na służbę poetę. Mickiewicz miał 
więc sporo czasu na przygotowanie poezji do druku 
i utrzymywanie towarzyskich stosunków z rosyjską inte-
ligencją. W gronie jego dobrych znajomych znalazł się 
m.in. Aleksander Puszkin.

Największym dziełem poetyckim, jakie powstało pod-
czas pobytu Mickiewicza w Rosji był "Konrad Wallenrod", 
po długich staraniach ogłoszony drukiem w Petersburgu 
w roku 1828.

Po opuszczeniu Rosji Mickiewicz pragnie przedostać 
się do walczącej Polski, co jednak kończy się niepowo-
dzeniem. W 1839 roku udaje się do Lozanny, aby tam 

prowadzić wykłady z literatury łacińskiej. Nieco wcześniej 
jednak poznaje Celinę Szymanowską, a którą zawiera 
związek małżeński. Związek ten nie należy jednak do 
najbardziej udanych.

W 1840 roku Mickiewicz przerywa pracę w Lozannie 
i obejmuje nowo utworzoną katedrę literatury słowiańskiej 
w College de France w Paryżu. Latem 1841 roku poznaje 
Towiańskiego, z który przez długi czas utrzymuje kontakt 
(przyłącza się do koła towiańskiego).

Wiosną 1848 roku Mickiewicz wyjeżdża do Rzymu 
i tutaj próbuje stworzyć własny legion polski. Nastepnie 
wraca do Paryża, gdzie redaguje "Trybunę Ludów". Od 
1852 roku pracuje na stanowisku bibliotekarza, a trzy 
lata później - w roku 1855 wyjeżdża do Konstantynopola, 
gdzie umiera 26 listopada tego samego roku.

Zwłoki poety zostały pochowane na cmentarzu w Mont-
morency. W roku 1890 przetransportowano je do Polski 
i złożono na Wawelu.

Ciekawostki o Adamie Mickiewiczu Wiele miast w Pol-
sce oraz niektóre miasta europejskie związane z życiem 
Adama Mickiewicza ma ulice, parki, place oraz budynki 
publiczne nazwane jego imieniem. Jego pomniki znajdują 
się nie tylko w Polsce, ale i na Ukrainie, Litwie, Białorusi, 
w Rosji, Francji, Czechach, Niemczech i Bułgarii.

W ciągu swego życia zmieniał miejsce zamieszkania 
przeszło czterdzieści razy. Wiele wskazuje na to, że był 
czynnym masonem. Według źródeł osiągnął w strukturach 
tej organizacji stopień czeladnika. Do legend przeszły 
jego romanse, szczególnie fakt odbywania takowych w 
obecności jego partnerki życiowej. Okazuje się dzięki 
studiom jego dzieł, że był pod szczególnym wpływem 
twórczości Goethego. Wymieniany jest jednym tchem 
obok Juliusza Słowackiego i Zygmunta Krasińskiego, 
ponieważ uważany jest za największego twórcę i poetę 
polskiego romantyzmu, jeden z Trzech Wieszczów, którym 
przypadło w udziale prowadzić intelektualnie i ducho-
wo Polaków. Walczył słowem, był to jego wielki oręż. 
Natomiast był to też główny zarzut jego przeciwników, 
ponieważ nie brał on udziału zbrojnego w powstaniu 
listopadowym. Litwini, Polacy, Białorusini – członkowie 
tych nacji przyznają się do Adama Mickiewicza jako do 
swojego własnego wieszcza narodowego.

KULTURAKULTURA
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IMMUNOTERAPIA - REWOLUCJA 
W LECZENIU NOWOTWORÓW. JAK DZIAŁA 

TA NOWOCZESNA METODA?

Immunoterapia to nowoczesna metoda leczenia 
nowotworów, polegająca na przywróceniu układowi 
odpornościowemu możliwości zniszczenia komórek 
nowotworowych. Stosowana jest w leczeniu czerniaka, 
raka płuca, nowotworów nerki, piersi, chłoniaków i 
innych, zmieniając perspektywy leczenia chorych. O 
tej nowoczesnej metodzie terapii opowiada dr hab. n. 
med. Ewa Kalinka, prof. Instytutu, Kierownik Kliniki 
Onkologii w Instytucie Centrum Zdrowia Matki Polki 
w Łodzi.

Jedną z nowoczesnych metod leczenia nowotworów 
jest immunoterapia. Na czym polegają terapie immu-
nologiczne?

Dr hab. n. med. Ewa Kalinka: Można śmiało po-
wiedzieć, że immunoterapia zrewolucjonizowała le-
czenie chorych na nowotwory. Mechanizm choroby 
nowotworowej polega na tym, że dochodzi do pew-
nego rodzaju "oślepienia" naszej własnej odporności. 
Wtedy, gdy nasze komórki odpornościowe powinny 
rozpoznawać komórkę nowotworową i ją niszczyć, w 
pewien sposób tracą umiejętność jej dostrzeżenia. 
Celem immunoterapii jest przywrócenie naszemu 
układowi odpornościowemu możliwości zobaczenia 
tej obcej komórki, a następnie dania mu siły, żeby 
ją zniszczyć.

W jakich schorzeniach stosowana jest immunote-
rapia?

W formie, która jest obecnie zarejestrowana i do-
stępna w wielu krajach świata, w tym w Polsce, im-
munoterapię zaczęto stosować w leczeniu chorych na 
czerniaka. Zmieniła ona całkowicie perspektywy, które 
mieli przed sobą pacjenci. Przed włączeniem immuno-
terapii przeżywali do 6 miesięcy, a dzisiaj żyją długie, 
długie lata. Potem doszedł niedrobnokomórkowy rak 
płuca, następnie nowotwory nerki, piersi, nowotwory 
kobiece, chłoniaki i wiele innych. Dzisiaj trudno jest 
znaleźć taki obszar onkologii, w którym immunoterapia 
nie pomaga.

Jakie są perspektywy tych terapii?
Od 10 lat stosujemy immunoterapię na co dzień, 

bardzo dobrze ją znamy i umiemy się nią posługiwać. 
Wiemy również, jakie przynosi działania niepożąda-
ne. Staramy się dostrzec je na wczesnych etapach 
i ograniczyć tak, żeby nie były groźne dla pacjenta. 
Immunoterapia jest dzisiaj stosowana niemal w każdym 
oddziale, który prowadzi leczenie onkologiczne. Jeżeli 
trafią państwo do szpitala, w którym jednak nie jest 
stosowana, to radziłabym zmienić klinikę na bardziej 
nowoczesną.

Jakie badania kwalifikują pacjentów do leczenia 
immunologicznego?

To zależy od podtypu nowotworu. Oczywiście, pierw-
sze i najważniejsze jest badanie histopatologiczne 
rozpoznające rodzaj nowotworu, ponieważ nie wszyst-
kie nowotwory reagują na immunoterapię i nie we 
wszystkich ją stosujemy. Po drugie, w bardzo wielu 

nowotworach musimy jeszcze wykluczyć występowanie 
pewnych mutacji genetycznych. Tak jest na przykład w 
niedrobnokomórkowym raku płuca.

Jeśli te mutacje występują, immunoterapia po 
prostu nie działa. Mamy też PD-L1, czyli taki miernik 
pojawiający się w wielu chorobach nowotworowych. 
W zależności od wyniku możemy nie tylko kwalifi-
kować lub nie do immunoterapii, ale również do jej 
rodzajów.

A jak to wygląda w raku endometrium?
Częstość występowania tego nowotworu na całym 

świecie rośnie z roku na rok. Spodziewamy się, że w 
tym roku w Polsce zanotujemy około 7 tys. nowych 
zachorowań i, niestety, co trzecia chorująca pacjentka 
umrze z powodu tego nowotworu.

Do tej pory, w momencie rozsiewu choroby, byliśmy 
pozbawieni możliwości bardziej skutecznych działań. Na 
szczęście pojawiła się immunoterapia. Dodatkowo około 
10 lat temu dowiedzieliśmy się, że raki endometrium 
dzielą się na cztery typy molekularne. Wiemy też, że 
w dwóch z tych czterech typów immunoterapia działa 
znakomicie, a jej efektywność w dwóch pozostałych 
jest jeszcze badana.

Immunoterapia ma już swoje znakomite miejsce w 
leczeniu choroby zaawansowanej, rozsianej. Każda 
chora w Polsce, która ma raka endometrium, powinna 
mieć określony podtyp molekularny. Nie wszystkie 
chore na raka endometrium wymagają immunoterapii, 
ale immunoterapia u tych, u których działa, daje nie-
prawdopodobne korzyści.

Pojawia się zatem pytanie, czy te badania moleku-
larne w Polsce są standardem, czy każda pacjentka 
przechodzi jednolity proces diagnostyczny?

Niestety, nie. Osobom, które zajmują się leczeniem 
chorych na raka endometrium, trudno jest powiedzieć, 
dlaczego nie wszystkie szpitale sięgają po ten standard. 
Jest on przecież ogólnodostępny i prosty w realizacji, 
a badania genetyczne są w pełni refundowane. To po-
winni wiedzieć wszyscy, którzy zajmują się leczeniem 
chorych na raka endometrium.

W przypadku leczenia farmakologicznego bezwzględ-
nie trzeba udać się wyłącznie do ośrodka, który posiada 
program leczenia raka endometrium.

Warto zatem edukować także pacjentki, informować 
je o konieczności szukania ośrodków, w których badania 
molekularne są wykonywane...

Bezwzględnie tak, i dotyczy to każdej choroby nowo-
tworowej. Warto się leczyć tam, gdzie chorych z danym 
rozpoznaniem jest wielu. Warto leczyć się tam, gdzie są 
programy lekowe NFZ-u, które w sposób nieodpłatny 
dają dostęp do nowych metod leczenia. A najlepiej 
leczyć się w tych ośrodkach, które prowadzą badania 
kliniczne z lekami innowacyjnymi, które w żaden inny 
sposób nie są dostępne.

Te ośrodki gwarantują wysoki poziom wiedzy, diagno-
styki, dostępności do bardziej skomplikowanych metod 
genetycznych i molekularnych. Ważne procedury są 
wykonywane tam rutynowo. Mniejsze ośrodki, w których 
jest operowanych rocznie kilka czy kilkanaście pacjen-
tek z rakiem endometrium, nie mają wystarczającego 
doświadczenia. Sama przeprowadzona poprawnie 
operacja, nawet wykonana prawidłowo, to dzisiaj jest 
po prostu za mało.

Na jakim etapie choroby powinna być dokonywana 
klasyfikacja molekularna nowotworu?

Im wcześniej, tym lepiej. Zalecenia towarzystw mię-
dzynarodowych mówią o tym, że klasyfikacja powinna 
być oznaczona już z pierwotnej biopsji endometrium, 
czyli najczęściej z łyżeczkowania, bądź innej formy 
pobrania materiału. W Instytucie Centrum Zdrowia 
Matki Polki, w którym pracuję na co dzień, już niemal 
od dwóch lat tak właśnie robimy.

Ewentualnie badanie może być wykonane z materiału 
pooperacyjnego. Tak naprawdę, to ani operacji, ani 
planowania leczenia nie powinniśmy się podejmować, 
jeżeli nie znamy podtypu molekularnego nowotworu. W 
przeciwnym razie łatwo jest popełnić błąd.

Gdy mówimy o immunoterapii, pojawia się taki ta-
jemniczy test: test dMMR. Co to jest?

Test polega na wykonaniu czterech odczynów, które 
powinny wypaść dodatnio. Wtedy wiadomo, że mamy do 
czynienia ze sprawnie działającym systemem pewnych 
napraw naszego materiału genetycznego.

Jeżeli natomiast którykolwiek z odczynów wypada 
ujemnie, to oznacza, że ten system naprawy jest 
niewydolny. I wtedy możemy postawić rozpoznanie 
dMMR.

Od 1 września 2023 roku dostarlimab jest refundowany 
dla pacjentek z zaawansowanym nawrotowym rakiem 
endometrium. Proszę powiedzieć, czy takie leczenie jest 
prowadzone i dostępne w całej Polsce?

Każda pacjentka ma do niego dostęp, ale nie w każ-
dym szpitalu. Podkreślam, chore powinny być leczone 
jedynie w klinikach, które dysponują programem leko-
wym NFZ. Informacje o tym, czy dany szpital realizuje 
ten program lekowy, bardzo łatwo uzyskać na stronach 
internetowych oddziału NFZ, do którego pacjentka 
należy.

Jest szansa na to, że wcześnie zastosowana im-
munoterapia może obniżyć także koszty prowadzenia 
pacjentki?

Oczywiście. Najdroższe w onkologii jest prowadzenie 
pacjentki, która doznaje niepowodzenia leczenia, a tym 
właśnie jest progresja.

Skuteczne zastosowanie leczenia dającego naj-
większe korzyści, czyli najlepiej w pierwszym podej-
ściu do terapii, jest również najtańsze dla systemu. 
Chcemy widzieć nasze pacjentki zdrowe, a najlepiej 
w ogóle wyleczone z nowotworu, dobrze funkcjonu-
jące w życiu.

Wiele naszych pacjentek leczonych immunoterapią w 
różnych wskazaniach pracuje zawodowo, zajmuje się 
swoimi rodzinami, pełni funkcje społeczne, zawodowe 
czy rodzinne. Pacjentka otrzymuje leczenie, które nie 
wiąże się z takimi powikłaniami, jak na przykład che-
mioterapia. Nie wypadają włosy, nie ma nudności, nie 
ma wymiotów, nie ma ogólnego osłabienia – to wielka 
zdobycz nowoczesnej medycyny.

Dodatkowo wiąże się to z wyższym odsetkiem od-
powiedzi na leczenie i przedłużeniem życia. Ta terapia 
powinna być dostępna we wszystkich wskazaniach, 
w których jej skuteczność została udokumentowana.

Idealnie byłoby, aby kobiety w ogóle na raka endo-
metrium nie zapadały. Zatem pojawia się teraz słowo 
– klucz: profilaktyka.

Szanowne panie! Każda z nas powinna raz w roku 
zbadać się u ginekologa. Inaczej łatwo przeoczyć cho-
robę na etapie, na którym jest ona wyleczalna. Są 
jednak pewne sygnały alarmowe, które bezwzględnie 
powinny nas zaprowadzić do gabinetu specjalisty. Do 
nich należy zwiększenie krwawienia z dróg rodnych u 
kobiet miesiączkujących, nietypowe krwawienie mię-
dzy miesiączkami, a już na pewno nagłe krwawienie u 
kobiet po menopauzie.

Po pierwszym incydencie nie czekajmy na kolejny. 
Reagujmy natychmiast, a lekarz będzie mógł prze-
prowadzić podstawowe badania i określić ewentualne 
ryzyko.

Nasi specjaliści znakomicie wiedzą, u której pacjentki 
trzeba wykonać cytologię, u której USG, a u której 
przeprowadzić jeszcze dodatkowe badania, takie jak 
na przykład kolposkopia czy histeroskopia. Możemy 
naprawdę zaufać ginekologom!
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Неделя наполнена противоречиями, подталкивающими нас к осмыслению прошлого и поиску новых путей в будущем. Астрологическая 
погода в этот период сильно повлияет на отношения, коммуникацию и финансовую сферу, открывая пути для примирения и 
осмысленных решений.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Неделя заставит вас переосмыслить 
свои приоритеты в отношениях. Могут 
возникнуть разногласия с близкими. 
Активизируется ваше общение и 
обучение – это время идеально подходит 
для выражения своих идей. Уделите 
время обучению и коммуникации. 
   
Эта неделя принесет вам приятные 
новости, связанные с доходами или 
решением старых вопросов. Пора 
завершить финансовые обязательства 
и пересмотреть бюджет. Неожиданные 
встречи могут открыть новые 
перспективы. 

Вас ждёт насыщенная неделя! Не 
бойтесь честного разговора с собой и 
окружающими. Финансовые дела выйдут 
на первый план. Используйте эту 
неделю для анализа своих финансов и 
планирования будущих расходов. 

  
На этой неделе придется обратить 
внимание на свой внутренний мир. 
Полнолуние подталкивает к завер-
шению старых конфликтов. Вам нужно 
разобраться в своих чувствах, укрепить 
отношения и сделать важные шаги в 
работе и личной жизни. 

Ваша социальная жизнь будет 
активной, но не без конфликтов. 
Могут возникнуть споры с друзьями. 
На этой неделе нужно переосмыслить 
прошлые ошибки в финансовой сфере 
и найти новые подходы к управлению 
ресурсами. 

Фокус недели – карьера и репутация. 
Действуйте смело, но с учётом 
прошлых уроков. На этой неделе вам 
нужно переосмыслить свои убеждения. 
Могут вскрыться противоречия в ваших 
взглядах. Ваше развитие стимулируется 
через обучение и путешествия.

Финансовая сфера потребует 
вашего внимания. Обстоятельства 
способствуют улучшению отношений, 
поиску компромиссов и романтическим 
встречам. Отличное время для 
творческих проектов и совместных 
инициатив. 

В середине недели стоит внимательно 
следить за информацией, возвращаться 
к старым проектам и завершать начатое. 
Вам следует акцентировать вопросы 
долгов и финансовых обязательств. 
Используйте эту неделю для завершения 
старых финансовых дел.

Отношения станут ключевой 
темой недели. Может возникнуть 
недопонимания с партнёром, но звезды 
помогут найти общий язык. Период 
может напомнить о старых чувствах, 
незавершённых отношениях или 
кармических уроках.  

Неделя подталкивает вас навести 
порядок в повседневной жизни. В конце 
недели может ощущаться некоторое 
эмоциональное напряжение. Будьте 
осторожны с обещаниями, как данными 
вами, так и полученными от других. 
Сохраняйте трезвый взгляд на ситуацию.

Эта неделя располагает к творчеству 
и романтике, подталкивает для 
реализации креативных идей. Могут 
вскрыться разногласия с партнёром. 
Будьте открыты для диалога и проявите 
терпение. Следуйте своему вдохновению 
и не бойтесь экспериментировать. 

Неделя подходит для обсуждения 
совместных планов с друзьями и 
близкими. Сосредоточьтесь на учёбе 
и планировании будущего. Уделите 
внимание коллективной работе. Ваши 
усилия в финансовой сфере начнут 
приносить плоды.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. КОРУНД. 4. ГЕКТАР. 7. РЕМБО. 9. СОФА. 10. ПАКТ. 12. БРУС. 13. САБО. 14. КАЧАЛКА. 17. ЗЛОБА. 19. РА-
УНД. 21. ПОКАЗ. 23. ПИРС. 24. ИМАМ. 25. МОРЯК. 26. СТВОЛ. 28. УКЛАД. 31. АКСАКАЛ. 35. АРАП. 37. УЖАС. 
38. ЧАРЫ. 39. КОДА. 40. ЛОДКА. 41. НАЧАЛО. 42. НЕРЕСТ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. КАМБУЗ. 2. УКОС. 3. ДРАКА. 4. ГОПАК. 5. КОКС. 6. РЕКОРД. 8. МЯТА. 9. СУМО. 11. ТАБУ. 14. КАПСУЛА. 15. 
ЛАЗЕР. 16. АРТИКУЛ. 18. ЛЕПЕТ. 20. НИМФА. 22. КУМЫС. 26. СКАКУН. 27. ВРАЧ. 29. ЛУЖА. 30. ДИСПУТ. 32. 
КРЫЛО. 33. АНОД. 34. АРКАН. 36. ПАПА. 37. УДАР.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 3. Тонкие доски, идущие на обшивку сооружений. 7. Условное изображение 
какого-либо понятия, идеи. 8. Человек, занимающийся ловлей животных. 9. Вид прокатного профиля. 
13. Робкий человек. 15. Лента для хирургической повязки. 16. Предмет одежды моряков. 17. Грызун, 
подотряд белкообразные. 18. Знак препинания в виде длинной горизонтальной чёрточки. 20. Место, 
где туго соединены, связаны концы чего–нибудь. 21. Млекопитающее семейства полорогих с густой 
волнистой шерстью. 22. Состязание в игре. 25. Горная порода, содержащая металлы. 27. Соедине-
ние, образующее при взаимодействии с кислотами соль. 28. Сильное, бурное проявление какого-либо 
чувства. 29. Детское дошкольное учреждение. 30. Небольшая перелётная певчая птица отряда воро-
бьиных с тёмным оперением. 34. В логике: предмет суждения. 35. Штат на юго-востоке Венесуэлы. 36. 
Хищное перепончатокрылое жалящее насекомое.

По вертикали: 1. Запрещение ввоза или вывоза чего-нибудь. 2. Составная часть губернии. 3. Ре-
лигиозный запрет. 4. Примитивное сельскохозяйственное орудие для вспашки земли. 5. Тонкие метал-
лические или фанерные листы со складчатой поверхностью. 6. Высокая мужская шляпа. 10. Сказоч-
ный герой, совершающий чудеса. 11. Мощная военная машина с вооружением. 12. Создание узоров, 
изображений на ткани. 14. Длинная и узкая двустворчатая оболочка, заключающая в себе семена 
некоторых растений. 15. Артиллерийское подразделение из нескольких орудий и средств управления. 
17. Спекулятивный подъём на бирже. 19. Пища. 23. Широкофюзеляжный пассажирский самолёт. 24. 
Денежная единица Европейского союза. 26. Выборный или назначенный представитель. 30. Тонкая 
палочка с ременной петлёй на конце, применяемая как хлыст. 31. Действие главы государства по 
блокированию законопроекта. 32. Рабочая одежда из парусиновой или брезентовой ткани. 33. То, что 
надо, желательно осуществить.
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По горизонтали: 2. Полотнище для преобразования энергии ветра в энергию движения 
судна. 6. Большое помещение, в общественном здании. 7. Средство утешения, душевного 
успокоения. 8. Печатное издание, принадлежащее какой–нибудь партии, организации. 9. То, 
что действительно произошло, происходит, существует. 11. Длинноногая птица, похожая на 
аиста. 14. В конном спорте: пробег лошади на короткую дистанцию. 16. Верхняя часть дерева. 
17. Произведение, в котором действующие лица поют в сопровождении оркестра. 18. Огра-
дительное сооружение для защиты акватории от морских волн. 20. Отец одного из супругов 
по отношению к родителям другого супруга. 23. Задняя часть ступни. 25. Лёгкая двухколёсная 
коляска, которую везёт человек, держась за две оглобли. 26. Многострунный щипковый музы-
кальный инструмент древнего происхождения. 27. Элемент строения клетки. 28. В старину: 
покупатель.

По вертикали: 1. Изогнутый нож на длинной рукоятке. 2. Скреплённые в один или не-
сколько рядов брёвна для сплава их по воде. 3. Спортивная игра в мяч. 4. В деревенских 
избах: помещение между жилой частью дома и крыльцом. 5. Мужской мягкий головной убор 
с козырьком. 9. Род вечнозелёных растений тропических стран. 10. Норма чего–нибудь 
допускаемого в системе производства, сбыта. 12. Нечто трудное, требующее затрат. 13. 
Шумная перебранка, ссора. 14. Беспорядочный гул голосов, крики. 15. Взрывчатое веще-
ство. 19. Право на взыскание государственных доходов, предоставляемое частному лицу 
за денежное вознаграждение. 21. Густой пушок на лицевой стороне некоторых тканей. 22. 
Один элемент металлической гусеницы. 23. Прежнее название клоуна. 24. Горючее полез-
ное ископаемое.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ МЕДІЙНИК ТА ВІЙСЬКОВИЙ 
ІЗ ПРИМОРСЬКА ЗАПОРІЗЬКОЇ ОБЛАСТІ ОЛЕГ САРЕЛО

На фронті загинув військовий родом 
з Приморська Запорізької області 
Олег Сарело. У цивільному житті чоловік 
працював режисером монтажу проєкту 
"Реальна історія".

"Друзі, сьогодні ділимося з вами безкінечно 
сумною новиною. На фронті загинув режисер 
монтажу, член нашої команди, Олег Сарело", - 
розповіли у проекті ввечері понеділка,  
9-го грудня.

Зазначається, що чоловік виріс у 
Приморську - місті неподалік Бердянська, яке 
нині перебуває під тимчасовою окупацією.

"До проекту "Реальна історія" Олег приєднався два роки тому. Тоді ми 
отримали в команду надійну, безвідмовну, надзвичайно скромну і безперечно 
талановиту людину. Це був повний метч", - пригадали колеги загиблого.

Уточнюється, що Олег "завжди відчував", що хотіли сказати в епізоді, який 
настрій передати.

"Ми навчилися розуміти одне одного без слів. А головне - завжди знали, що 
Олег не підведе", - наголосили в "Реальній історії".

У проекті зауважили, що Сарело ріс професійно та вчився новому.
"Він мріяв стати режисером і сам писати. Робив свою роботу з любов'ю і 

фантазією, викладався на повну. Разом із ним виростав і наш проект. Безліч 
теплих коментарів писали нам ви, наші глядачі, про гарно підібраний відеоряд і 
музику. Насправді це безцінно - мати таку людину поруч", - розповіли українцям.

Пів року тому Олег Сарело доєднався до лав Збройних сил України. Служив 
він у 72-й окремій механізованій бригаді.

"Ми відчували цю втрату в команді, але надзвичайно пишалися нашим героєм. 
Тепер ми відчуваємо глибоку втрату, бо нашого Олега не стало", - додали у 
проекті.

Уточнюється, що у полеглого воїна залишилися 10-річній син Іван і дружина 
Катерина.

"Ми висловлюємо щирі співчуття родині. Дякуємо тобі, герою! Спочивай 
з миром", - написали на сторинці у "Реальній історії".

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
9. ТЕРАПЕВТ. 11. ИНОЗЕМЕЦ. 12. ИМИДЖ. 13. ПЕРИСКОП. 14. УТЕШЕНИЕ. 15. СТЕНД. 16. АН-
ТИГЕН. 17. ЗАЖИМ. 20. ПРОКЛЯТИЕ. 22. ГИГРОСТАТ. 24. СЛУЧАЙ. 25. КЛУМБА. 28. КАТЕХИ-
ЗИС. 31. ЗАНЯТОСТЬ. 35. ЛЮТИК. 36. ХРОНИКА. 37. ПЕСНЯ. 40. ДИЛИЖАНС. 41. ТРАФАРЕТ. 
42. ТАКСИ. 43. ВИНЬЕТКА. 44. НАСТОЙКА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. РЕЦЕПТОР. 2. ЗАЩИТНИК. 3. ФЕСКА. 4. СТИПЕНДИЯ. 5. БИЖУТЕРИЯ. 6. РОДЕО. 7. РЕВЕ-
РАНС. 8. МЕДИЦИНА. 10. ФИКЦИЯ. 18. ВЯЗАНИЕ. 19. ГРИЛЬЯЖ. 21. ОМЛЕТ. 23. ТУБУС. 26. 
ГИДРОСТАТ. 27. МАРКЕТИНГ. 29. АЛЮМИНИЙ. 30. ЕПИТИМЬЯ. 32. ОПЕРАТОР. 33. ТАНКЕТКА. 
34. СНОСКА. 38. КАЮТА. 39. ВАКСА.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону



Суббота, 14 декабря 2024 г. | 10:00 - 12:00

Mayfair Community Center

2990 St. Vincent Street, Philadelphia, PA 19149

• Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 20, 50, 58, 66, 70
, 77, 88 и Boulevard Direct

• Будет предоставлен перевод на испанский, португальский и
китайский языки

Среда, 18 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00

New Life Philly Church

425 E Roosevelt Boulevard, Philadelphia, PA 19120

 

• Обслуживается автобусами SEPTA: R, J, K, 1, 8, 18, 26, 57, 75,
Boulevard Direct и Fox Chase Line (Olney)

• Будет доступен перевод на испанский язык

Презинтация 4 Вторник, 7 января 2025 г. | 18:00 - 20:00

American Heritage Credit Union

2068 Red Lion Road, Philadelphia, PA 19115

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 58, 477, 67
и Boulevard Directt

• Перевод на русский будет предоставлен

Понедельник, 16 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00

Radisson Hotel Philadelphia Northeast

2400 Old Lincoln Highway, Trevose, PA 19053

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14 & Boulevard Direct

• Перевод на испанский будет предоставлен

https://bit.ly/RooseveltBoulevard

Примите участие в опросе!
Открывается 9 Декабря 

• Ознакомьтесь с концепциями дизайна, стоимостью и прогнозируемым
количеством пассажиров SEPTA .

• Помогите нам принять решение о будущем Бульвара.

Осень 2024 г.

     

Если вам нужны услуги письменного/устного перевода, или люди с ограниченными способностями, свяжитесь с менеджером проекта PennDOT 
Алексой Харпер по телефону 610-757-1886 или c-alharper@pa.gov».

The Boulevard Reimagined

Помогите нам сделать Рузвельт Бульвар лучше! 

• Первый взгляд на планируемый дизайн дорог и варианты сервиса SEPTA.

Присоединяйтесь к нам на одной из четырех презентаций, 
указанных ниже,или заполните онлайн-опрос.

Легкие закуски будут предоставлены на каждой презентации .На каждой 
презентации будет представлен один и тот же материал. 

Презентация 1

Презентация 2

Презентация 3

жителейПрезентация для    Рузвельт Бульвар  
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Презинтация 4 Вторник, 7 января 2025 г. | 18:00 - 20:00

American Heritage Credit Union

2068 Red Lion Road, Philadelphia, PA 19115

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 58, 477, 67
и Boulevard Directt

• Перевод на русский будет предоставлен

Понедельник, 16 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00

Radisson Hotel Philadelphia Northeast

2400 Old Lincoln Highway, Trevose, PA 19053

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14 & Boulevard Direct

• Перевод на испанский будет предоставлен

https://bit.ly/RooseveltBoulevard

Примите участие в опросе!
Открывается 9 Декабря 

• Ознакомьтесь с концепциями дизайна, стоимостью и прогнозируемым
количеством пассажиров SEPTA .

• Помогите нам принять решение о будущем Бульвара.

Осень 2024 г.

     

Если вам нужны услуги письменного/устного перевода, или люди с ограниченными способностями, свяжитесь с менеджером проекта PennDOT 
Алексой Харпер по телефону 610-757-1886 или c-alharper@pa.gov».

The Boulevard Reimagined

Помогите нам сделать Рузвельт Бульвар лучше! 

• Первый взгляд на планируемый дизайн дорог и варианты сервиса SEPTA.

Присоединяйтесь к нам на одной из четырех презентаций, 
указанных ниже,или заполните онлайн-опрос.

Легкие закуски будут предоставлены на каждой презентации .На каждой 
презентации будет представлен один и тот же материал. 

Презентация 1

Презентация 2

Презентация 3

жителейПрезентация для    Рузвельт Бульвар  

Суббота, 14 декабря 2024 г. | 10:00 - 12:00

Mayfair Community Center

2990 St. Vincent Street, Philadelphia, PA 19149

• Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 20, 50, 58, 66, 70
, 77, 88 и Boulevard Direct

• Будет предоставлен перевод на испанский, португальский и
китайский языки

Среда, 18 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00

New Life Philly Church

425 E Roosevelt Boulevard, Philadelphia, PA 19120

 

• Обслуживается автобусами SEPTA: R, J, K, 1, 8, 18, 26, 57, 75,
Boulevard Direct и Fox Chase Line (Olney)

• Будет доступен перевод на испанский язык

Презинтация 4 Вторник, 7 января 2025 г. | 18:00 - 20:00

American Heritage Credit Union

2068 Red Lion Road, Philadelphia, PA 19115

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 58, 477, 67
и Boulevard Directt

• Перевод на русский будет предоставлен

Понедельник, 16 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00

Radisson Hotel Philadelphia Northeast

2400 Old Lincoln Highway, Trevose, PA 19053

 • Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14 & Boulevard Direct

• Перевод на испанский будет предоставлен

https://bit.ly/RooseveltBoulevard

Примите участие в опросе!
Открывается 9 Декабря 

• Ознакомьтесь с концепциями дизайна, стоимостью и прогнозируемым
количеством пассажиров SEPTA .

• Помогите нам принять решение о будущем Бульвара.

Осень 2024 г.

     

Если вам нужны услуги письменного/устного перевода, или люди с ограниченными способностями, свяжитесь с менеджером проекта PennDOT 
Алексой Харпер по телефону 610-757-1886 или c-alharper@pa.gov».

The Boulevard Reimagined

Помогите нам сделать Рузвельт Бульвар лучше! 

• Первый взгляд на планируемый дизайн дорог и варианты сервиса SEPTA.

Присоединяйтесь к нам на одной из четырех презентаций, 
указанных ниже,или заполните онлайн-опрос.

Легкие закуски будут предоставлены на каждой презентации .На каждой 
презентации будет представлен один и тот же материал. 

Презентация 1

Презентация 2

Презентация 3

жителейПрезентация для    Рузвельт Бульвар  ПРЕЗЕНТАЦИЯ ДЛЯ ЖИТЕЛЕЙ РУЗВЕЛЬТ БУЛЬВАР
Помогите нам сделать Рузвельт Бульвар лучше!

ПРЕЗЕНТАЦИЯ 1                                        Суббота, 14 декабря 2024 г. | 10:00 - 12:00
Mayfair Community Center 
2990 St. Vincent Street, Philadelphia, PA 19149

• Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 20, 50, 58, 66, 70, 77, 88 и Boulevard Direct
• Будет доступен перевод на испанский, португальский и китайский языки

ПРЕЗЕНТАЦИЯ 2                                       Среда, 18 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00
Radisson Hotel Philadelphia Northeast 
2400 Old Lincoln Highway, Trevose, PA 19053

• Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14 & Boulevard Direct 
• Будет доступен перевод на испанский язык

ПРЕЗЕНТАЦИЯ 3                                       Среда, 18 декабря 2024 г. | 18:00 - 20:00
New Life Philly Church 
425 E Roosevelt Boulevard, Philadelphia, PA 19120

• Обслуживается автобусами SEPTA: R, J, K, 1, 8, 18, 26, 57, 75, Boulevard Direct и Fox Chase 
Line (Olney)

• Будет доступен перевод на испанский язык
ПРЕЗЕНТАЦИЯ 4                                      Вторник, 7 января 2025 г. | 18:00 - 20:00

American Heritage Credit Union 
2068 Red Lion Road, Philadelphia, PA 19115

• Обслуживается автобусами SEPTA: 1, 14, 58, 477, 67 и Boulevard Directt
• Будет доступен перевод на русский и китайский языки

Если вам нужны услуги письменного/устного перевода, или люди с ограниченными способностями, свяжитесь с менеджером 
проекта PennDOT Алексой Харпер по телефону 610-757-1886 или c-alharper@pa.gov».

• Получите первое представление о новых проектах дорожного полотна и вариантах транзитного обслуживания SEPTA.
• Ознакомьтесь с концепциями дизайна, стоимостью и прогнозируемым количеством пассажиров SEPTA.
• Помогите нам принять решение о будущем Бульвара.

Присоединяйтесь к нам на одной из четырех презентаций, указанных ниже, или примите участие в нашем онлайн-опросе.
Легкие закуски будут предоставлены на каждой презентации. На каждой презентации будет представлен один и тот же материал.

Roosevelt Boulevard Public Open Houses

OPEN HOUSE 1 Saturday, December 14, 2024 | 10:00 AM to 12:00 PM

Mayfair Community Center

2990 St. Vincent Street, Philadelphia, PA 19149

• Served by SEPTA Routes: 1, 14, 20, 50, 58, 66, 70, 77,
88, & Boulevard Direct

• Spanish, Portuguese, & Chinese interpretation will be
available

OPEN HOUSE 3 Wednesday, December 18, 2024 | 6:00 to 8:00 PM

New Life Philly Church

425 E Roosevelt Boulevard, Philadelphia, PA 19120

 

• Served by SEPTA Routes: R, J, K, 1, 8, 18, 26, 57, 75,
Boulevard Direct & Fox Chase Line (Olney)

• Spanish interpretation will be available

OPEN HOUSE 4 Tuesday, January 7th, 2025 | 6:00 to 8:00 PM

American Heritage Credit Union

2068 Red Lion Road, Philadelphia, PA 19115

 • Served by SEPTA Routes: 1, 14, 58, 477, 67
& Boulevard Direct

• Russian & Chinese interpretation will be available

OPEN HOUSE 2 Monday, December 16, 2024 | 6:00 to 8:00 PM

Radisson Hotel Philadelphia Northeast

2400 Old Lincoln Highway, Trevose, PA 19053

 • Served by SEPTA Routes: 1, 14 & Boulevard Direct

• Spanish interpretation will be available

https://bit.ly/RooseveltBoulevard

Take the survey!
opens Dec. 9th, 2024 

Help us build a better Boulevard! 

• Get a �rst look at new roadway designs and SEPTA transit service options.
• View design concepts, costs, and projected SEPTA ridership numbers.
• Help us make decisions on the future of the Boulevard.

Please join us at one of the four open houses below or take our online survey.

Fall 2024

Light snacks will be available at each open house.
The same material will be presented at each meeting.

If you need translation / interpretation services, have special needs, or have special concerns that require individual attention please contact 
the PennDOT Project Manager Alexa Harper at 610-757-1886 or c-alharper@pa.gov.

The Boulevard Reimagined


